

Seminar SAW
History of Science, History of Text, 2011-2016

December 10th, 2015

Theoretical and Linguistic approaches to scientific texts of the past

Maarten Bullynck (Université Vincennes Saint Denis)

Sublanguages, their use in the history of science, an exploration

Abstract – The concept of sublanguages was developed by Zellig Harris in the 1970-1990 during a project of information retrieval. A number of questions on the interactions between sublanguages, their relation with language in general, their evolution or their intertwinings with non-linguistic practices have hardly been investigated. I want to explore these questions using examples from the history of mathematics.

Sous-langages, leur usage en histoire des sciences. Une exploration.

Résumé – Le concept des sous-langages a été développé par le linguiste Zellig Harris dans les années 1970-1990 dans le contexte de la mise au point de techniques pour le repérage des données (information retrieval). Un certain nombre de question sur les interactions entre les sous-langages, sur leur relation avec la langue ordinaire, sur leur évolution et sur leur imbrication avec des pratiques nonlinguistiques, n'a guère encore été étudié. Je veux creuser ces questions en utilisant des exemples tirés de l'histoire des mathématiques.